#### ملخص الرسالة

عنوان الرسالة: تعقُبات الإمام النيسابوري في تفسيره (غرائب القرآن ورغائب الفرقان) على الإمام الزمخشري في تفسيره (الكشاف)، جمعاً ودراسة تفسيرية تحليلية نقدية مقارنة.

مقدمة البحث, وفيها: أهمية الموضوع وأسباب اختياره, وأهداف البحث, والدراسات السابقة, وحدود البحث وخطة البحث, والمنهج المتبع في البحث.

تناولت الدراسة النظرية التعريف بالإمام النيسابوري, ونبذة عن كتابه (غرائب القرآن ورغائب الفرقان) .

كما تطرق الباحث إلى: التعريف بالإمام الزمخشري, ونبذة عن كتاب (الكشاف).

واكتملت الدراسة النظرية من خلال تناول معنى التعقبات, وصِيَغُها عند النيسابوري، ومنهجه فيها.

أما الدراسة التطبيقية فقد تناولت تعقبات الإمام النيسابوري على الزمخشري، في كامل القرآن، مرتبة حسب ترتيب سور القرآن الكريم.

وقد اشتملت الخاتمة على أهم النتائج التي تمخض عنها البحث وكذلك التوصيات التي يوصى بها الباحث .

وتتلخص النتائج في:

- إن النيسابوري متمكن من القراءات, وصاحب منهج قوي ومحكم فيها, لا يعتد بالشاذ منها, ويحكم بصحة القراءات السبعية المتواترة على حد سواء. وأنه من أهل السنة بعيد عن التشيع, على منهج الأشاعرة المتكلمين.

وقد أوصى الباحث إخوته الباحثين بشحذ همهم لدراسة القراءات عند النيسابوري من خلال تفسيره, (غرائب القرآن), والمزيد من الدراسات حول هذا التفسير العظيم.

### إعداد الطالب:

## عبدالعزيز بن صبحي مقاط الجوير

الرقم الجامعي (١٤٠٠٩١)

إشراف فضيلة الشيخ:

## أ.د. عادل محمد صالح أبو العلا

الأستاذ بقسم الشريعة والدراسات الإسلامية - كلية الآداب والعلوم الإنسانية- جامعة الملك عبد العزيز بجدة

عام ۱۶۶۱هـ - ۲۰۲۰م

#### Thesis Abstract

Thesis title: IMAM AI NAISABURI S INTERPRETATIVE COMMENTS ON GHARA IB AL-QUR AN WA-RAGHA IBAL-FURQAN BASED ON IMAM AL-ZAMAKHSHARI S ELUCIDATION OF AI-KASHAAF COMPILATION: A COMPARATIVE, EXPLANATORY AND CRITICAL STUDY.

The introduction includes: The importance and reasons for choosing the topic, the objectives of research, previous studies, the limits of research and the research plan, and the approach to research.

Theoretical Study includes an introduction of Imam Al-Naisapori, in addition to an overview of his book, " GHARA IB AL-QUR AN WA-RAGHA IBAL-FURQAN"

The writer Introduced Imam Al-Zamakhshari, and an overview of his Book " Al-KASHAAF ".

The study included meaning of tailings, language and terminolgy, and its forms to Al-Naisapori.

The Applied Study Which includes the tailings Of Imam Al- Naisapori to Imam Al-Zamakhshari, throughout the whole Qur'an, arranged in the order of the Qur'an.

Conclusion: It included the most important findings and recommendations, and one of the most important findings was:

Al- Naisapori is well versed in readings, and has a strong and affirmed approach. He doesn't count insignificant readings and judge the validity of frequent quartile readings. He is a Muslim Sunni scholar who is far from being a Shi'a, no matter how he is thrown, but on the method of Al-Ashaera.

The most important recommendations are:

-To direct readings at Nisapuri through his interpretation (GHARA IB AL-QUR AN), and more studies about the great interpretation.

# student preparation ALJUWAYR, ABDULAZIZ SUBHI M University ID: 1400918

Supervision
Adel Mohammad Saleh AboAlaola
Professor, Department of Sharia and Islamic Studies
- College of Arts and Humanities - King Abdulaziz
University
Year 1441 - 2020